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Obrana koupí munici 
pro pandury a L-159 

Ministerstvo obrany na-
koupí další zásoby munice. 
Letos a příští rok doplní ná-
boje pro kanony obrněných 
transportérů Pandur za více 
než 600 milionů korun. str. 2

O snížení emisí se mají 
postarat lepší motory
Navzdory tlaku na roz-
šiřování vozů na plyn 
a elektřinu bude příspěvek 
alternativních paliv ke sni-
žování skleníkových emisí 
v příštích letech malý. str. 5

ECB vytahuje  
těžší kalibr
Evropská centrální banka 
snížila základní úrokovou 
sazbu z 0,05 procenta na 
nulu a zvýší odkup dluho-
pisů. Nově bude kupovat 
i korporátní obligace. str. 6

Investice Číny  
v EU a USA dál rostou
Investice Číny v Evropě 
a ve Spojených státech se 
loni navzdory zpomalení 
čínské ekonomiky dostaly 
na nový rekord 23 miliard 
dolarů. str. 7
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nemoc těla, 
nemoc duše
autismus je civilizační  
nemoc jako rakovina,  
říká terapeutka  
Lucie Vaculíková.

páteční rozhovor

str. 10–11

rána  
pro investory
Fortuna  
odkladem  
dividendy srazila 
hodnotu akcií.

trhy & světová ekonomika
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DaniEl nováK:

Úsvit s Blokem proti islámu 
pořádá ve sněmovně seminář 
nazvaný „Bránit se palmové-
mu oleji?“ asi objevili novou 
džihádistickou konspiraci.

twitter.com/e15news

Proměna zpustlého 
rohanského ostrova 

a okolí smíchovského 
nádraží je o kousek blíž. 

Realitní podnikatel Luděk 
sekyra, jenž má od roku 

2008 předkupní právo na 
tamější parcely, sehnal 

investory, kteří s ním do 
projektu půjdou.

Jde převážně o zahraniční 
podnikatele. Ti by 

výhledově mohli získat 
až polovinu společného 

podniku.  Byznys / str. 4

sekyra  
má peníze  

na pražské  
projekty
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Bez stresu, bez palem
Zaměstnavatelé mají zatočit se stresem v prá-
ci. Přišla s tím ministryně práce a sociálních věcí 
Michaela Marksová. Praktická podoba záměru 
není známa a chystaná novela zákoníku práce 
nabízí k opatření jedinou větu. Zkušenost ale 
říká, že pracovní stres často pramení z kontaktu 
s lidmi – kolegy, klienty nebo třeba žáky. A jak 
mu čelit? Co takhle začít školením slušného 
chování?

Obejít se dá i bez palmového oleje, ukázal prů-
zkum Rohlik.cz. Celých 95 procent zákazníků, 
které on-line supermarket oslovil, se mu snaží 
vyhýbat. A hlavní důvod je překvapivě ušlechtilý. 
Téměř devadesáti procentům nakupujících vadí 
ekologické následky jeho výroby. Že by obrázky 
vypalovaných pralesů, které loni opanovaly 
sociální sítě, opravdu zabraly? Každopádně je 
to argument proti těm, kdo tvrdí, že jednotlivec 
změny nedosáhne.

Vše při starém zato zřejmě zůstane na českých 
demonstracích. Policie ve svém interním šetření 
došla k závěru, že provolávat hesla jako „Nic než 
národ“ nebo „Čistá rasa“ není na závadu. Stráž-
níci údajně loni na Albertově nechybovali, když 
proti vykřikujícím demonstrantům nezasáhli. 
Pěkně to doplňuje rozhodnutí Úřadu městské 
části Praha 1. Přinést si na demonstraci maketu 
šibenice podle něj nestačí ani na přestupek. Zá-
věr zní jasně: Opřete se do toho, vše je v nejlep-
ším pořádku a do budoucna povoleno.

Protagonisté dne

luděk sekyra

majitel sekyra group

Mario draghi

šéf evropské centrální banky

tchin Ťjo

barmský politik

Se skupinou investorů se dohodl 
na vstupu do projektů na pražském 
Rohanském ostrově a smíchovském 
nádraží. Spící projekty tak ožijí.

str. 4

Přišel s vícevrstvým opatřením 
na podporu ekonomiky eurozóny 
a nastartování inflace. Ráznějšími 
kroky chce získat zpět důvěru trhů.

str. 6

Kandiduje na křeslo hlavy 
barmského státu místo šéfky 
Národní ligy za demokracii Su Ťij, 
které to znemožňuje ústava.

str. 8

Zápisník  
Markéty Žižkové

n Náboje pro kanony 
a bojové hlavice k rake-
tám má dodat agentura 
NATO. Na zakázky je 
vyčleněno přes miliardu 
korun.

Pavel Otto

Snaha zaplnit sklady vyprázdně-
né v minulých letech kvůli úspo-
rám nutí ministerstvo obrany 
nakupovat další zásoby munice. 
V letošním a příštím roce doplní 
třicetimilimetrové náboje pro 
kanony obrněných transportérů 
Pandur za více než šest set mili-
onů korun. Bojovými hlavicemi 
pro rakety v ceně 118 milionů pak 
vyzbrojí podzvukové bitevníky 
L-159. V obou případech má být 
dodavatelem zásobovací agen-
tura NATO. Ve skladech scházejí 
i pyropatrony, výbušniny a po-
dobný materiál.

„Ministerstvo letos plánu-
je zadat zakázky na munici 
v hodnotě 1,2 miliardy,“ uvedl 

Jiří Caletka z tiskového oddělení. 
Dodal, že centrální rezervy jsou 
stále poloprázdé a je potřeba je 
doplnit, aby pozemní i vzdušné 
síly byly bojeschopné.

U alianční agentury mohou 
konečnou cenu ovlivnit kurzové 

rozdíly. U veřejných soutěží bude 
záležet na nabídkách.

Nákup třicetimilimetrového 
střeliva a raketových hlavic přes 
logisty sídlící v Lucembursku 
by neměl narazit na kritiku 
ze strany českých muničních 
továren. I když si často stěžují, 

že od ministerstva nedostávají 
přímé zakázky, v tomto přípa-
dě by poptávku neuspokojily. 
Pro pandury by mohly zřejmě 
vyrobit jen patrony a zápalky, 
ale stěžejní komponenty by byly 
zahraniční. Z toho by neplynul 
velký ekonomický přínos.

Na odpor domácího průmyslu 
však armáda narazila při snaze 
pořídit ve Španělsku minomet-
nou munici za 150 milionů. České 
zbrojovky zůstaly mimo hru také 
v případě střeliva do podvěsných 
granátometů pro útočné pušky 
CZ 805 z Uherského Brodu, které 
dodá jejich německá konkuren-
ce. „Vyvolává to dojem, že agen-
tura je využívána k obcházení 
zákona o zadávání veřejných za-
kázek s cílem realizace nákupu 
předem vybraného uchazeče,“ 
uvedl tehdy prezident Asociace 
obranného a bezpečnostního 
průmyslu Jiří Hynek.

Přes NATO vojsko loni koupilo 
například ženijní materiál, kom-
plety pro průzkumné jednotky, 
kulomety Minimi s optikou 
od přerovské Meopty nebo radio-
stanice Harris.

obrana koupí munici 
pro pandury a l-159 

Ministerstvo 
obrany plánuje  

v letošním roce zadat 
zakázky na munici  
v celkové hodnotě  

1,2
miliardy korun.  

letecká výzbroj. Pro rakety vzduch-země, kterými útočí podzvukové bitevníky L-159, potřebuje armáda 
nakoupit bojové hlavice v celkové hodnotě 118 milionů korun.
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Předsedou Technologické 
agentury ČR, která každoroč-
ně rozděluje téměř tři miliar-
dy na aplikovaný výzkum, 
bude úředník ministerstva 
průmyslu 
Petr Očko. 
Návrh na jeho 
jmenování 
kritizovaný 
částí vědecké 
obce jednomy-
slně schválila 
vláda, uvedl 
vicepremiér 
pro vědu a vý-
zkum Pavel 
Bělobrádek 
(KDU-ČSL), 
který kvůli ná-
vrhu vedl spor s ministrem 
financí Andrejem Babišem 
(ANO). Ten prosazoval dosa-
vadní šéfku Rut Bízkovou.

Očka vybrala předminulý 
týden vládní Rada pro vý-
zkum, vývoj a inovace (RVVI) 
v tajné volbě. Výsledek vzbu-
dil rozruch napříč vědeckou 
obcí. Očkova protikandidát-

ka, současná předsedkyně 
Rut Bízková, získala daleko 
více nominací.

Kvůli pochybám o transpa-
rentnosti kritizovaly výběr 

nového před-
sedy vysoké 
školy, sama 
kandidátka 
i Výzkumná 
rada TA ČR, 
která se navíc 
obává ztráty 
nezávislosti 
agentury. Vice-
premiér Bělo-
brádek, který 
je předsedou 
vládní rady, 
kvůli tomu 

čelil při interpelacích ve sně-
movně nařčení z pletichy.

Bízková pro kandida-
turu dostala 58 nominací 
od firem, univerzit i akade-
mických ústavů. Očko měl 
proti ní jen dvě nominace: 
od ministerstva průmyslu 
a Asociace malých a střed-
ních podniků ČR. /čtk/

n Projekt v Thomaye-
rově nemocnici patří 
mezi sedm strategic-
kých investic. Stát 
na ně do roku 2020 
vyčlení deset miliard.

Adéla Čabanová

Příjem akutních pacientů 
představuje v Praze dlou-
hodobě palčivý problém. 
Nemocnice často hlásí 
záchrance plný stav. Právě 
proto by stavba urgentního 
příjmu v pražské Thomaye-
rově nemocnici měla začít 
co nejdříve, zdůraznil včera 
při návštěvě ústavu ministr 
zdravotnictví Svatopluk 
Němeček (ČSSD). Centrální 
příjmové oddělení vyjde 
podle něho na 800 milionů 

korun, z čehož 675 milionů 
připadne na stavbu a zbytek 
na přístroje. Stát investi-
ci uhradí ze sedmdesáti 

procent. „Máme už přesnou 
představu, jak bude centrální 
příjem vypadat a kde bude 
stát,“ uvedl ředitel nemocni-
ce Zdeněk Beneš.

Problémy s umístěním 
v pražských zařízeních 

se přitom týkají i pacientů 
s běžnými akutními nemo-
cemi. „Nemáme pro ně místo 
v nejbližším zdravotnickém 
zařízení,“ říká Dita Mly-
nářová z lékařské komory, 
která pracuje ve středočes-
ké záchranné službě. „Pro 
pacienta v kritickém stavu je 
příjem v nejbližší nemocnici 
něco naprosto jiného než dal-
ší hodinový převoz,“ dodala.

Projekt v Thomayerově ne-
mocnici náleží k sedmi stra-
tegickým investicím, které 
loni ministrovi zdravotnictví 
schválil kabinet. Celková 
dotace státu do těchto in-
vestic, plánovaných do roku 
2020, má činit deset miliard 
korun. Prostředky na kaž-
dý jednotlivý rok ale musí 
ministrovi odsouhlasit vláda 
podle finančních možností 
rozpočtu.

on-line prodej
www.eximtours.cz

 tel.: 841 115 115

Doporučujeme zakoupit
cestovní pojištení.
Ceny neobsahují víza.

AI – all inclusive
PP – polopenze
SN – snídaně

CENA JE KONEČNÁ, platí pro 1 osobu
ve dvoulůžkovém standardním pokoji
nebo apartmánu dle popisu v katalogu.

PLP – plná penze
VD – vlastní doprava
APT – apartmán

Destinace dny odlety hotel strava cena
KAPVERDY – OSTROV BOA VISTA 8 15.3. Praha 4+* AI 17 990 Kč
SENEGAL 8 15.3. Praha 4* AI 20 990 Kč
KAPVERDY – OSTROV SAL 8 18.3. Praha 4* AI 21 990 Kč
EGYPT – HURGHADA 8 19.3. Praha 4* AI 8 990 Kč
DOMINIKÁNA – PUERTO PLATA 12 22.3. Praha 4* AI 31 990 Kč
DOMINIKÁNA – SAMANÁ 12 22.3. Praha 4* AI 33 790 Kč
KUBA 12 23.3. Praha 4* AI 40 890 Kč
KEŇA 13 25.3. Praha 4*+ AI 30 190 Kč
ZANZIBAR 13 25.3. Praha 4* soft AI 34 190 Kč
EUROVÍKEND – ISTANBUL 4 25.3. Praha 3* SN 9 990 Kč

SPOJENÉ ARABSKÉ EMIRÁTY 8 26.3. Praha 4* PP 19 390 Kč

EGYPT – MARSA ALAM 8 27.3. Praha 3* AI 11 590 Kč

MADEIRA – KVĚTINOVÝ FESTIVAL 8 4.4. Praha 3* SN 18 490 Kč

SRÍ LANKA 11 29.3. Praha 3* PP 38 990 Kč

LYŽE – ITÁLIE – KRONPLATZ 5 27.3. VD 3* PP 4 590 Kč

Last Minute

Sleva až 21 % na Léto 2016 !
Pouze při rezervaci do31. 3. 2016. 
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Současná šéfka 
agentury Rut 
Bízková získala 
jako Očkova 
protikandidátka 
daleko více 
nominací.

Investice  
do centrálního  

příjmového oddělení 
v pražské Krči dosáhne

800
milionů korun. 

a160000767� inzerce

centrální příjem v krči 
odlehčí pražské záchrance 

agenturu povede 
úředník očko. 
Navzdory vědcům

Ústavní soud řeší návrh 
na zrušení inkluze
Advokát Richard Novák za-
stupující rodiče devíti žáků 
a pedagoga brněnského 
ústavu sociální péče na Ko-
ciánce podal k Ústavnímu 
soudu návrh na zrušení 
inkluze. Ta je zakotvená 
v novele školského zákona 
a od 1. září by podle ní měli 
být postupně začleňovány 
do běžných tříd základních 
škol děti s lehkým mentál-
ním postižením. 

Poslanci uctili oběti 
povstání v Tibetu
Sněmovna včera nepláno-
vaně držela minutu ticha 
za oběti protičínského 
povstání za obnovení nezá-
vislosti Tibetu před  
57 lety. Požádal o to ministr 
kultury Daniel Herman 
(KDU-ČSL). Učinil tak poté, 
co poslanci TOP 09 vyvěsili 
na sněmovně tibetskou 
a tchajwanskou vlajku.

Zeman ve sněmovně 
promluví k referendu
Prezident Miloš Zeman 
se dnes ve sněmovně vy-
sloví k návrhu zákona o ce-
lostátním referendu, které 
dlouhodobě podporuje. Na-
posledy prezident navštívil 
sněmovnu v červnu, když 
projednávala prokazování 
původu majetku.

Stropnický čeká na rozbor 
libanonské kauzy 
Ministr obrany Martin 
Stropnický (ANO) by měl 
mít do konce příštího týdne 
analýzu možných pochybe-
ní Vojenského zpravodaj-
ství v případu únosu pěti 
Čechů v Libanonu. K odvo-
lání ředitele vojenské roz-
vědky Jana Berouna nevidí 
důvod. Opoziční poslanci 
si po jednání sněmovního 
branného výboru stěžovali, 
že jim ministr ani šéf roz-
vědky nesdělili prakticky 
žádné informace. /čtk/

Krátce



n Po oživení výroby  
a návratu na ztracené 
pozice se Zetor pouští 
do investice na úsporu 
energií.

Dušan Kütner

Největší výrobce trakto-
rů Zetor chystá investici 
do vylepšení svého hos-
podaření s energiemi. Ve 
svém brněnském závodě 
chce za několik milionů 

korun postavit parní 
zdroj.

„Zetor se věnuje energetic-
ké politice a přehlédnutelná 
není ani úspora finančních 
prostředků vynakládaných 
na energetické zdroje. Ztráty 
na současném parovodním 
potrubí jsou ve strojírnách 
neadekvátní, proto je na 
stole výstavba nového 
moderního parního zdroje,“ 
uvedl mluvčí firmy Alexandr 
Kuchař. Investice by podle 
něj měla návratnost, která je 
běžná v projektech obdob-

ného rozsahu a charakteru. 
Zetor se po propadu do 
ztráty v letech 2008 
a 2009 a propouš-
tění způsobe-
ném tehdejší 
globální krizí 
vrátil v posled-
ních letech 
zpět na své 
pozice. 

Předloni  
prodal téměř  
4200 traktorů  
a tržby dosáhly  
3,6 miliardy korun. To je 

meziročně o pět procent 
méně. Čistý zisk pak 

klesl o pětinu na 
225 milionů. 

Podíl 
tradičního 
producenta 
traktorů 
na českém 
trhu byl ale 

podle výroční 
zprávy za rok 

2014 nejlepší 
za posledních 

šest let a stal se opět 
tuzemskou jedničkou.

V posledních letech Zetor 
investoval například do 
nových prostor technického 
úseku, který se podílí na 
vývoji nových produktů, i do 
samotných nových modelů. 
Loni začal spolupracovat na 
podobě svých strojů se slav-
nou italskou designérskou 
společností Pininfarina, 
která se bude podílet na nové 
a sportovnější podobě všech 
modelů Zetor. Jejich počet 
by přitom v budoucnu měl 
stoupnout z nynějších čtyř 
na šest.

| 4 | byznys

Zetor pracuje 
na rozšíření 

modelové řady 
a již ohlásil  

dva 
nové modely.

n Obří rumiště na 
pražském Rohanském 
ostrově a kolem smí-
chovského nádraží 
jsou o kousek blíž pře-
měně na tisíce bytů 
a kanceláří. 

Daniel Novák

Developer Luděk Sekyra se 
dohodl se skupinou privát-
ních investorů na vstupu do 
projektů Rohanského ostro-
va a smíchovského nádraží. 
Roky dřímající plány na 
výstavbu nových čtvrtí se tak 
začínají znovu rozbíhat. Re-
alitní podnikatel Luděk Seky-
ra, který má na rozsáhlé par-
cely města a Českých drah 
předkupní právo, se již kvůli 
investicím v řádu miliard 
spojil se skupinou převážně 
zahraničních investorů. Tu 
dala dohromady společnost 
Ungelt Partners. Deníku E15 
to bez dalšího komentáře po-
tvrdil její zástupce Alexander 
Adámek. 

„Vždy jsme říkali, že část 
území můžeme otevřít 
investorům nebo prodat,“ 
řekl Leoš Anderle, výkonný 
ředitel Sekyra Group. 
Investoři mají opci na získá-
ní až poloviny společného 
podniku. Podle Anderleho 

sekyra získal investory  
pro Rohan a smíchov 

však bude její uplatnění 
záviset na tržní situaci. Mi-
nimálně o Smíchov se podle 
informací z trhu zajímala 
rovněž investiční skupina 
Penta. 

„Jak lokalita Rohanského 
ostrova, tak smíchovského 

nádraží reprezentují jedny 
z nejlukrativnějších pozem-
ků z pohledu kancelářské 
i bytové výstavby v Praze,“ 
uvedl Eduard Forejt, ředitel 
rozvoje obchodu poraden-
ské firmy JLL. Pozemky jsou 
podle něj natolik rozsáhlé, 

že významně zamíchají 
kartami v developerském 
byznysu.   

Na Rohanském ostrově 
mají v první etapě vznik-
nout dvě kancelářské budo-
vy v součtu o třiceti tisících 
metrech čtverečních a dva 

bytové domy s více než dvě-
ma sty jednotkami. Anderle 
ze Sekyra Group odhaduje 
pro první fázi investici na 
2,5 miliardy korun. Pro tuto 
část projektu již developer 
podal žádost o územní 
rozhodnutí. Právě až po 
jeho udělení vykoupí Sekyra 
a jeho partneři parcely od 
magistrátu. Dosud za ně 
platí nájem. 

Smíchov je proti Rohanu 
s přípravou o něco pozadu. 
V dubnu má být pro toto 
území hotová architekto-
nická studie. S územním 
rozhodnutím se v Praze 5 
počítá až příští rok, se 
stavebním povolením v roce 
2018. První fáze projektu 
v severní části smíchovské-
ho nádraží počítá s výstav-
bou dvou domovních bloků 
se 650 byty a třinácti tisíci 
metry čtverečními adminis-
trativy. 

Jak v Karlíně, tak na 
Smíchově bude developer 
kupovat pozemky až po zís-
kání územního rozhodnutí. 
Podle ředitele Sekyra Group 
se mají zaplatit běžné tržní 
ceny. Když Luděk Sekyra 
v roce 2008 vyhrál magis-
trátní tendr na Rohanský 
ostrov, zavázal se v bu-
doucnu za tamní pozemky 
zaplatit zhruba 1,7 miliardy 
korun. Do konce ledna na 
pachtu za parcely dal něco 
málo přes 52 milionů korun. 

Další velké rozvojové 
území má developer na 
nákladovém nádraží Žižkov, 
kde si podobně jako na 
Smíchově v minulé deká-
dě u Českých drah zajistil 
předkupní právo. Tamní 
projekt však ještě nepro-
šel ani změnou územního 
plánu. 

nový Rohanský ostRov. Současnou nevzhlednou podobu pražského Rohanského ostrova má 
nahradit moderní čtvrť.
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n Navzdory tlaku na 
rozšiřování vozů na 
plyn a elektřinu bude 
příspěvek alternativ-
ních paliv ke snižová-
ní skleníkových emisí 
v příštích letech 
malý.

Jan Stuchlík

Snižování emisí skleníko-
vých plynů v dopravě bude 
v příštích pěti až deseti 
letech ležet na bedrech 
automobilek. Evropská 
komise letos vydá doku-
ment o omezování emisí, 
konkrétní a závazné cíle 
pro státy, tedy o kolik by 
množství oxidu uhličitého 
ve splodinách mělo kles-
nout do určitého data, však 
stanovovat nebude. 

„Neuvažujeme o tom ani 
v národních plánech pro 
snižování emisí v sekto-
rech, které nespadají do 
systému obchodování s po-
volenkami. Státům budou 
přidělena celková tempa 
snižování emisí. Bude na 
nich, jaké nástroje zvolí,“ 
říká Phillip Good z generál-
ního ředitelství pro energe-
tiku Evropské komise.

Odpovědnosti za snižo-
vání skleníkových emisí 
se automobilky nezříkají. 
„Potřebujeme ovšem dosta-
tečně dopředu vědět, jaké 
parametry vozů se od nás 
očekávají,“ dodává Michal 
Kadera, ředitel vnějších 
vztahů Škoda Auto. Ovšem 
i bez dalšího zpřísňování 
emisních požadavků se 
podle něj dá čekat, že do 
roku 2050 ropu z dopravy 
vytlačí alternativní pohony.

„Do roku 2020 bude 
největším příspěvkem ke 
snižování emisí růst účin-
nosti motorů. Vliv alter-
nativních paliv bude malý, 
i když počet aut na plyn či 
elektřinu bude růst,“ říká 
Laura Lonza ze Společného 
výzkumného centra Evrop-
ské komise. Přechod k níz-
koemisní dopravě je možný, 
ale cenou bude růst celkové 
spotřebované energie. 

Komise už před pěti lety 
vyhlásila, že Evropská unie 
by měla postupně snížit 
množství CO2

 z dopravy 
o 60 procent ve srovnání 
s rokem 1990. Doprava je 
totiž po energetice druhým 
největším zdrojem oxidu 
uhličitého. Na celkových ev-
ropských emisích se podílí 
jednou pětinou. 

o snížení emisí 
se mají postarat 
lepší motory

Dráhy omladí  
pendolina
Pendolina Českých drah 
projdou v příštích letech 
poprvé výraznější omlazo-
vací kúrou. Dopravce chce 
vylepšit interiér rychlovla-
ků, které slouží na českých 
kolejích už přes deset let. 
V první řadě půjde o pře-
čalounění sedaček, v první 
třídě bude materiálem 
kůže. Podlahy včetně druhé 
třídy zakryjí nové koberce, 
cestující se dočkají i zásu-
vek s konektorem USB nebo 
nových monitorů s infor-
macemi o průběhu jízdy.
/sin/ více e15.cz

Dluh za Intermou  
je 200 milionů
Liberecká stavební společ-
nost Interma je v úpadku. 
Věřitelům dluží více než 
200 milionů korun. Návrh 
na zahájení insolvenčního 
řízení podali v lednu vlast-
níci firmy kvůli neschop-
nosti závazky splatit. Žádají 
prohlášení konkurzu na 
majetek společnosti. Inter-
ma vznikla v roce 1994. Od 
svého počátku postavila 
firma více než pět tisíc bytů 
nejen v Liberci, ale také 
v sousedním Jablonci nad 
Nisou, Mladé Boleslavi či 
Kosmonosích. /čtk/

Krátce

n Automobilka tlačí 
na smluvní partnery. 
Kvůli výrobě malých 
sérií či unikátních 
vozidel vyžaduje 
flexibilitu.

Pavel Otto

Padesátiprocentní nárůst 
výroby nutí Tatru Trucks 
zajistit si kromě nových 
zaměstnanců i větší objem 
subdodávek. Letos má 
opustit kopřivnickou 
továrnu 1300 vozidel, tedy 
více než stovka měsíčně. 
Od smluvních partnerů 
nakoupí součástky za tři 
miliardy korun.

„Chceme jít cestou 
dlouhodobého partner-
ství s dodavateli, kterých 
máme na osm set. Ale 
zároveň musíme tvrdě 
vyžadovat tržní podmínky, 
vysokou míru flexibili-
ty a perfektní kvalitu,“ 
uvedl ředitel nákupu Tatry 
Martin Šustek. Dodal, že 
u velké části produkce jde 
o speciály v malých sériích 
nebo i unikátní kusy.

Nákupčí podle Šustka 
optimalizují všechny 
procesy tak, aby zajištění 
dílů odpovídalo růstu, 
který automobilka do roku 
2020 očekává. „Směřujeme 

tatra letos utratí za 
subdodávky tři miliardy 

n Kvalita zboží 
a ochota personálu. 
To jsou hlavní témata 
hodnotitelů v aplikaci 
Yelp. Recenzím se ale 
nevyhnou ani sochy či 
domy.

Marek Schwarzmann

Služba Yelp, která publikuje 
recenze, vstoupila na český 
trh v červenci 2013. Češi jsou 

aktivními recenzenty, a tak 
desítky podniků již mají 
i stovky komentářů. Přes 
70 procent všech uživatelů 
vstupuje do aplikace z mobil-
ních zařízení. 

Většina hodnocení se 
zaměřuje na restaurace, ka-
várny, obchody nebo lokální 
prodejce. „Každá země má 
svá specifika, Češi například 
hodně komentují farmář-
ské trhy, místní speciality 
a trendy restaurace,“ uvedla 
Michaela Plesníková, regi-

onální manažerka Yelp.cz, 
s tím, že uživatelé komentují 
i sochy, budovy nebo mosty.

V březnu by se měl počet 
recenzí přehoupnout přes 
sto milionů. „Jedním z dů-
vodů, proč Yelp expandoval 
do Česka, je to, že Češi patří 
mezi fanoušky moderních 
technologií a zařízení. Za 
dva a půl roku se tak počet 
hodnocení od českých uživa-
telů vyrovnává těm v jiných 
zemích, kde služba působí 
déle.   více e15.cz

Češi na yelp často  
hodnotí farmářské trhy

k vytvoření stabilní a vhodně 
namixované dodavatelské 
báze. Současnou výhodou 
Tatry je akcionářská sta-
bilita i finanční zdraví, což 
dodavatelé vnímají velmi 
pozitivně,“ poznamenal. 

Jedním z dlouhodobých 
partnerů je koncern Knorr 
Bremse, který zajišťuje kom-
ponenty pro ovládání brzdo-
vého systému nebo kotoučo-
vé brzdy. Několik desítek let 
trvající vztahy přerostly také 

do společného technického 
vývoje. Knorr Bremse podle 
obchodního manažera Petra 
Zimy zvýšeným požadavků 
vyhoví. 

Fulnecká VVM – IPSO spo-
lupracuje s Tatrou teprve od 
loňska. Dodává laserové vý-
palky či svařované rámy. „Od 
začátku víme o potřebách 
i o ekonomických výsledcích 
Tatry, z čehož je patrný i růst 
naší společnosti,“ uvedl její 
ředitel Josef Hirš.

speciály. Tatra založila novou cestu ke slávě na unikátních či 
malosériových vozidlech.
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n Bankéři z Frankfur-
tu přišli s vícevrstvým 
opatřením na podpo-
ru ekonomiky euro-
zóny a nastartování 
inflace. 

Zdeněk Pečený

Evropská centrální banka 
snížila základní úrokovou 
sazbu z 0,05 procenta na 
nulu a také zvýší objemy 

odkupů dluhopisů z 60 na  
80 miliard eur měsíčně. Nově 
nebude kupovat jen vládní, 
ale také korporátní obliga-
ce. Frankfurtští centrální 
bankéři ještě více srazili do 
záporu depozitní sazbu a to 
z minus 0,3 na minus  
0,4 procenta. To znamená, že 
banky musejí ECB platit více 
za to, že si u ní uloží peníze. 
ECB tím chce banky přimět 
k úvěrování firem a domác-
ností namísto hromadění 
hotovosti. 

ECB se poučila z prosin-
cových chyb, kdy byla tržní 
očekávání vysoká, ale tým 
pod vedením Maria Draghi-
ho je nedokázal naplnit, což 
se projevilo zklamáním a ne-
gativním sentimentem na 
finančních trzích. Včera ECB 
očekávání trhu překonala. 
„Pokles sazeb o 10 bodů byl 
v souladu s tržním očekává-
ním, rozšíření QE o 20 mi- 
liard eur ale bylo výrazně 
nad ním. Tímto způsobem 
bude ECB dále navyšovat 

eCB vytahuje těžší kalibr

Kroky ECB by mohly 
zkomplikovat život české 
centrální bance. Poroste 
totiž zájem o investice do 
koruny, což by posilovalo její 
kurz. „ČNB bude asi muset 
více intervenovat k obraně 
kurzového závazku, aby 
vykompenzovala oslabující 
euro,“ říká Seidler. „Objem 
nutných intervencí ČNB tak 
může vzrůst na zhruba  
40 až 50 miliard korun 
měsíčně. Při takovém objemu 
intervencí se devizové 
rezervy ČNB ke konci  
tohoto roku dostanou  
k 50 procentům HDP.“ 
I takovou hodnotu by však 
podle analytiků měla být ČNB 
schopna unést.

komplikace 
pro ČnB

Volkswagen zruší tisíce 
míst v administrativě 
Automobilka Volkswagen 
hodlá kvůli finančním do-
padům skandálu s měřením 
emisí zrušit v Německu 
zhruba tři tisíce pracov-
ních míst v administrativě. 
Opatření by se mělo týkat 
kancelářských pracovních 
míst podléhajících kolek-
tivní smlouvě, což je případ 
asi 120 tisíc lidí.   

Nezaměstnanost v Itálii 
po sedmi let klesla 
Průměrná míra nezaměst-
nanosti v Itálii se loni 
snížila na 11,9 procenta 
z 12,7 procenta v roce 2014. 

Zaznamenala tak první 
pokles za sedm let. Mezi 
mladými ve věku 15 až  
24 zůstala nezaměstnanost 
vysoká, činila 40,3 procen-
ta. I zde se však poprvé od 
roku 2007 snížila, a to  
o 2,4 procentního bodu. 

V Rusku se opět  
prodalo méně aut
Prodej nových osobních aut 
v Rusku se v únoru mezi-
ročně snížil o 13,4 procenta 
na 111 tisíc vozů. Tempo 
poklesu prodeje však výraz-
ně zpomalilo. Za první dva 
měsíce se prodej propadl 
o 20,8 procenta. Prodej Ško-
dy v Rusku se v únoru snížil 
o 27 procent. /čtk/ 

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,618

Čína 1 3,819

Dánsko 1 3,625

EMU 1 27,035

Chorvatsko 1 3,573

Japonsko 100 21,820

Kanada 1 18,744

Maďarsko 100 8,722

Norsko 1 2,908

Polsko 1 6,298

Rusko 100 35,363

Švédsko 1 2,927

Švýcarsko 1 24,700

Turecko 1 8,645

USA 1 24,899

Velká Británie 1 35,235

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 10. 3. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 58,50 0,78

ČEZ 384,20 0,60

Erste Bank 665,00 2,15

Fortuna 88,65 -10,68

Kofola 460,00 0,22

KB 5134,00 3,24

NWR 0,09 -10,00

O2 CR 250,00 1,21

Pegas 746,00 0,30

Philip Mor. ČR 12 999,00 0,00

PLG 208,50 0,97

TMR 630,00 -0,25

Unipetrol 171,00 0,00

VIG 602,70 -0,18

Celkový objem (v tisících korun) 636 107,28

Akcie na pražské burze 10. 3. 2016 

svou bilanci rychlejším 
tempem,“ říká Jakub Seidler, 
hlavní ekonom ING pro 
Česko. John Hardy, hlavní 
měnový stratég Saxo Bank, 
také vidí poučení z prosin-
cového přešlapu: „Tohle byla 
mnohem větší rána, než trh 
očekával, a ukazuje to, že 
se ECB snaží získat důvěru 
poté, co v prosinci zkla-
mala.“ ECB naopak zatím 
neprodloužila program na 
odkup dluhopisů, který má 
skončit v březnu příštího 

roku. Odkup korporátních 
dluhopisů začne ke konci 
druhého letošního čtvrtletí.

Prezident ECB Mario Dra-
ghi po zasedání měnového 
výboru uvedl, že centrální 
banka snížila kvůli nízkým 
cenám ropy inflační výhled. 
Letos tak očekává růst cen  
o 0,1 procenta, příští rok pak 
1,3 a 1,6 v roce 2018. I tato 
optimistická očekávání  
ECB jsou stále pod jejím 
dvouprocentním inflačním 
cílem.
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pouČení. Měnový výbor pod vedením Maria Draghiho si po prosincovém zaváhání nynějšími ráznějšími opatřeními napravil reputaci. 



Norská firma Opera uvádí 
na trh novou verzi svého 
internetového prohlížeče, 
která bude mít schopnost 
blokovat on-line reklamu, 
čímž umožní výrazně rych-
lejší stahování stránek. Nový 
produkt je zatím určen pro 
vývojáře a nadšence do tech-
nologických novinek, později 
ale přijde na trh verze pro 
běžné uživatele počítačů 
i mobilních telefonů. Opera 
je prvním významným 
vývojářem internetových 
prohlížečů, který nabídne 
funkci blokování reklamy.

Rostoucí poptávka po této 
funkci ohrožuje podstatnou 

část internetového sektoru 
v čele s globální sociální sítí 
Facebook a včetně řady 
médií, které nabíze-
jí služby bezplat-
ně a spoléhají 
na to, že ote-
vřený přístup 
jim vyna-
hradí příjmy 
z reklam.

Opera 
uvedla, že nová 
verze jejího 
prohlížeče dokáže 
zkrátit čas stahová-
ní až o 90 procent tím, že 
eliminuje složité záku-
lisní machinace různých 

reklamních zadavatelů. 
Funkce blokování reklamy 

je zabudována přímo do 
prohlížeče, takže 

stahování je 
o 40 procent 

rychlejší než 
při použití 
dosavadních 
nástrojů pro 
blokování 

reklamy, které 
jsou k prohlí-

žeči dodatečně 
připojeny.

Sama Opera přizná-
vá, že velká část jejích tržeb 
je závislá na příjmu z re-
klam. Její mluvčí ale sdělila, 

že nevidí v nabídce produktu 
na blokování reklamy žádný 
rozpor. 

Nedávná studie firem Pa-
geFair a Adobe odhadla, že 
nástroje k blokování reklamy 
na internetu znamenaly loni  
pro reklamní příjmy ztrátu 
tržeb v sumě 21,8 miliardy 
dolarů. Letos by se tato 
ztráta měla zvýšit na 41,4 mi-
liardy dolarů, což by před-
stavovalo téměř 30 procent 
z celkového objemu. Společ-
nost Carat předpověděla, že 
světové příjmy z reklamy na 
digitálních zařízeních letos 
dosáhnou takřka 150 miliard 
dolarů. /čtk/

Dušan Kütner

Přes absenci olympijských 
her a fotbalového šampioná-
tu stoupla loni výše přijatých 
sázek u středoevropské 
jedničky Fortuna Enter- 
tainment Group o 26 procent 
na 848 milionu eur. Hrubé 
výhry se zvýšily o jedenáct 
procent na 147,4 milionu eur. 
Provozní zisk ale klesl  
o téměř čtyři procenta na 
22,6 milionu eur, zisk  
EBITDA pak o dvě procenta 
na 27,2 milionu eur.

„Hlavním zdrojem naší 
výkonnosti bylo sportovní 
sázení on-line, zejména pak 
přes mobil na všech našich 
trzích, a rovněž naše zamě-
ření na provozní efektivitu 
a marže,“ uvedl generální 
ředitel skupiny a předseda  
představenstva  Fortuna 
Entertainment Group Per 
Widerstrom.

Akcie Fortuny kotované 
na pražské burze ale na 
oznámení výsledků zareago-
valy prudkým poklesem až 
o dvacet procent. Důvodem 
je podle analytiků rozhod-
nutí nevyplatit dividendu 
nejen za loňský rok, ale ani 
za léta 2016 a 2017. Společ-
nost to obhajuje plánovanou  
investicí jednak do nové IT 
platformy umožňující pro-
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Reklamní  
branže má letos tratit

41 
miliard

dolarů kvůli  
blokování reklamy.
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Fortuna odkladem 
dividendy srazila 
hodnotu akcií

voz více kanálů a produktů, 
jednak do provozní efek-
tivity a lidských zdrojů ve  
východní Evropě. Ty by měly 
zajistit firmě další růst.

Důvodem poklesu akcií 
je ale i zhoršený výhled na 
letošní rok, přestože se letos 
uskuteční tradičně největší 
sázkařské akce, tedy letní 
olympiáda a fotbalové mis-
trovství Evropy, na které se 
kvalifikovaly Česko, Sloven-
sko i Polsko, tedy všechny 
trhy, na nichž Fortuna 
působí. Za horším výhledem 
je zvýšení loterijní daně od 
letošního ledna o tři procent-
ní body, která zisk EBITDA 
podle odhadu připraví o de-
set až patnáct procent oproti 
loňskému roku.

opera umí zablokovat reklamu praha hostí 
investiční 
konferenci
Situace kapitálových 
a investičních trhů bude 
náplní konference Prague 
Capital Market Summit, 
která se koná příští pátek 
v prostorách ČNB v Praze. 
Na akci vystoupí více než 
20 řečníků, mezi nimi Pa-
vel Kysilka či Eva Zamra-
zilová.

Ve čtyřech blocích se 
konference zaměří na bu-
doucí vývoj kapitálových 
trhů, atraktivitu Česka pro 
zahraniční investory, fúze 
a akvizice a dluhopisové 
trhy.  /tre/

Investice Číny v Evropě a ve 
Spojených státech se loni 
navzdory zpomalení čínské 
ekonomiky dostaly na nový 
rekord. Celkově čínské 
státní a soukromé podniky 
investovaly v Evropě,  
tedy v zemích Evropské 
unie, Norsku a Švýcarsku,  
23 miliard dolarů. V USA 
pak 15 miliard dolarů. Vy-
plývá to ze zprávy právnic-
ké firmy Baker & MacKenzie 
a konzultační společnosti 
Rhodium Group.

Nicméně čísla naznačují, 
že tempo růstu čínských 
investic v západních eko-
nomikách zpomaluje. Nové 
investice v Evropě stouply 
loni o 28 procent. V roce 

investice Číny v eu 
a usa dosáhly rekordu

Jihomoravský kraj podepíše rámcovou dohodu o spolupráci 
s čínskou bankou China Development Bank Corporation, na 
jejímž základě banka vyčlení 5,4 miliardy korun na projekty 
v infrastruktuře Jihomoravského kraje. Potvrdil to hejtman Michal 
Hašek (ČSSD). Upozornil, že nejde o půjčku banky Jihomoravskému 
kraji. Peníze prý mohou jít na krajské, ale i soukromé projekty. 
Banka po dohodě s příjemcem určí, zda je ona nebo její klient 
poskytne úvěrem, investicí nebo jinou formou. Peníze lze využít 
například na dopravu, lázeňství a v dalších oblastech.

Čínská banka  
podpoří jižní moravu

2014 se až zdvojnásobily. In-
vestice v USA loni vzrostly 
o 17 procent.

Čínské investice by mohly 
být rekordní i v letošním 
roce. Za prvních šest týdnů 
letošního roku čínské 

podniky oznámily možné 
dohody v hodnotě 70 mili-
ard dolarů. Tato čísla jsou 
však zatím velmi předběžná 
a ne všechny ohlášené fúze 
a akvizice budou dokonče-
né. /čtk/

sousto. Čínským nákupem roku v EU byla dohoda ChemChina s Pirelli za 7,9 miliardy dolarů. 

Vývoj akcií Fortuny 
(koruna/akcie)
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n Nová barmská 
hlava státu by se měla 
ujmout své funkce už 
1. dubna.

Vůdkyně barmské Národní 
ligy za demokracii (NLD) 
Aun Schan Su Ťij ve čtvrtek 
potvrdila, že kandidátem 
hnutí v prezidentských 
volbách bude její dlouholetý 
blízký spolupracovník Tchin 
Ťjo. Su Ťij sama nemůže 
kandidovat, protože ústava 
z roku 2008 přijatá ještě ar-
mádním režimem znemož-
ňuje ucházet se o nejvyšší 
úřad osobám, jejichž rodinní 
příslušníci nemají barmské 
občanství. Oba synové Su Ťij 
jsou britskými občany, stejně 
jako byl její zesnulý manžel.

Su Ťij několik týdnů až do 
poslední chvíle vyjednávala 
se stále vlivnými generály 
o zrušení ústavního zákazu 
a nakonec prohlásila, že 
bude řídit zemi bez ohle-
du na to, koho parlament 
oficiálně zvolí jako hlavu 
státu. Kandidátem NLD na 
prezidentství se tak stal 
Tchin Ťjo.

Místní pozorovatelé pova- 
žují jeho volbu za dobrý 

Barma se seznamuje 
s adepty na prezidenta 

Sama Su Ťij jej označuje 
za dlouholetého blízkého 
spolupracovníka, podle 
agentury DPA byl už jejím 
spolužákem na střední škole. 
Členem NLD byl jeho otec, 
manželka je poslankyní 
parlamentu za NLD a je 
dcerou jejího zakládajícího 
člena. Agentura Myanmar 
Now o Tchin Ťjovi napsala, 
že má vynikající původ 
a rodinné konexe. Tchin 
Ťjo vystudoval ekonomiku 
na univerzitě v Rangúnu 
a doktorské studium 
absolvoval na Oxfordské 
univerzitě. Momentálně 
vede dobročinnou nadaci 
pojmenovanou po matce 
Aun Schan Su Ťij a je prý 
známý i tím, že vůdkyni NLD 
nejednou posloužil i jako řidič.

Kde se vzal 
Tchin Ťjo

krok, protože Tchin Ťjo je 
„respektovaný příjemný muž 
s osobní integritou“. Nejme-
novaný západní diplomat se 
pro agenturu DPA vyjádřil, 
že Tchin Ťjo velmi dobře ví, 
jak je třeba jednat ve vztahu 

k mezinárodnímu společen-
ství.

Tchin Ťjo je kandidátem 
dolní komory parlamentu. 
Za horní komoru, kde má 
NLD také většinu, bude 
kandidovat další člen této 

strany Henry Van Thio. 
V barmském zákonodárném 
sboru zastupuje národnostní 
menšiny.

Třetího kandidáta vyberou 
poslanci, jež do obou komor 
parlamentu delegovala 

armáda (nebyli tedy zvoleni 
v přímých volbách), což je re-
ziduum po neomezené vládě 
ozbrojených sil, které zemi 
v různých formách ří- 
dily od převratu v roce 1962. 
Dodnes armáda kontro-
luje klíčová ministerstva 
a v obou komorách parla-
mentu jmenuje po čtvrtině  
poslanců.

Z těchto tří kandidátů 
mají poslanci ještě v březnu 
zvolit hlavu státu. Poraže-
ná dvojice bude zastávat 
funkce viceprezidentů. Nový 
prezident má být do funkce 
uveden 1. dubna. /čtk, ný/

jedničKa. Národní liga za demokracii sice vysílá do souboje o prezidentský úřad dva kandidáty, ale 
jasnou jedničkou je Tchin Ťjo, pravá ruka šéfky strany Su Ťij (oba na snímku).
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Írán za žádných okolností 
nezastaví svůj balistický pro-
gram a má připraveny k od-
pálení další rakety. V roz-
hovoru pro íránskou státní 
televizi to včera prohlásil 
íránský generál Amír Alí Ha-
džízádeh. Íránské revoluční 
gardy v úterý a ve středu 
podnikly několik zkoušek 
balistických raket dlouhého 
doletu, jimiž Íránci mohou 
zasáhnout Izrael. Testy kriti-
zovaly USA i Izrael.

„Revoluční gardy nikdy 
neakceptovaly rezoluci Rady 
bezpečnosti OSN o íránském 

raketovém programu. Jsme 
vždy připraveni bránit zemi 
proti agresorovi. Írán se 
nestane Jemenem, Irákem či 
Sýrií,“ hřímal generál. 

„Zkušební odpálení 
raketových střel v několika 
uplynulých dnech předsta-
vuje jasné porušení rezoluce 
Rady bezpečnosti OSN. Ta 
Íránu zapovídá odpalovat 
rakety schopné nest jaderné 
hlavice, a přesně tento typ 
raket byl nyní testován,“ píše 
ve včerejším prohlášení izra-
elské ministerstvo zahraničí. 
Úřad míní, že „usměvavá 

kampaň“ prezidenta Rúhá-
ního a ministra zahraničí 
Zarifa je pouhou zástěrkou 
zakrývající skutečné úmysly 
tohoto režimu ajatollláhů“.

Zatímco hospodářské 
sankce uvalené na Teherán 
pro jeho jaderný program 
byly zrušeny, USA v lednu 
vyhlásily vlastní protiírán-
ské sankce kvůli testům 
raketové výzbroje. To bylo 
poté, co vyhodnotily říjno-
vou zkoušku nové íránské 
střely středního doletu jako 
porušení rezoluce Rady bez-
pečnosti OSN. /čtk, ný/

írán od svého raketového 
programu neustoupí

niKdy. „Íránský raketový program za žádných okolností neskon-
čí,“ dal světu na vědomost generál Amír Alí Hadžízádeh.
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otevřena

www.delmart.cz 
facebook.com/Delmart.cz

nakupujete rádi kvalitní a čerstvé potraviny 
s jasným původem? nyní již ve dvou prodejnách 
DeLMaRt nakoupíte v atraktivním prostředí pro 
celou rodinu.

Značka DeLMaRt = KvaLIta

Zastavte se pro:
čerstvé pečivo z vlastní pekárny
sendviče, lisované ovocné šťávy a zeleninové saláty
kvalitní ovoce a zeleninu
mléčné výrobky a sýry
široký výběr drůbeže, masa a ryb
hotová jídla připravená týmem šéfkuchaře Radka Šubrta
různé druhy kávy, čajů, sladkostí a čokolád

DRuhá pRoDejna KvaLItních potRavIn

pRoDejna a bIstRo
nádražní 344/25

pRoDejna
Komerční zóna Čestlice 
(vedle electro Worldu)

v DeLMaRt nyní získáte slevovou poukázku na 
jarní nákupy v hodnotě 400 Kč.

www.e15.cz | 9 |

n Přestože byl sesta-
vením vlády na Slo-
vensku pověřen vítěz 
voleb, levicový Smer- 
-SD premiéra Roberta 
Fica, pravice nehodlá 
promarnit svou šanci.

Lídr slovenské pravice 
Richard Sulík vyjádřil 
přesvědčení, že pravicové 
strany jsou blíže k sestavení 
nové vlády po víkendových 
volbách. „Doufám, že jsme 
se posunuli o krok vpřed 
k široké pravicové stabilní 
koalici,“ řekl včera předseda 
strany Svoboda a Solidarita 
(SaS) Sulík poté, co se sešel 
se zástupci poslední ze 
čtyř stran pravého středu, 
které přijaly jeho pozvání 
k neformálním jednáním. 

Zatím ale nemá podporu od 
nacionalistické Slovenské 
národní strany (SNS), která 
může při jednáních o vytvo-
ření nového kabinetu hrát 
klíčovou roli. 

Strany pravého 
středu by měly 
ve 150členné 
sněmovně 
jen 72 hlasů, 
k získání 
potřebné vět-
šiny by jí tedy 
čtyři hlasy 
chyběly. Pokud 
by se k nim při-
dala náckovská SNS, 
která má patnáct poslanců, 
mohla by vzniknout široká 
koalice, která by mohla být 
jedním z řešení volebního 
patu.

Předseda SNS Andrej Dan-
ko tento týden již prohlásil, 

že strana bude o novém 
kabinetu jednat pouze s tím 
politikem, který dostane po-
věření k sestavení vlády od 

prezidenta Andreje Kisky. 
Hlava státu takové 

pověření ve středu 
předala Ficovi, 

se kterým se 
Danko krátce 
poté sešel. 
Podle Fica se 
oba politici 

shodli v tom, 
že základním 

předpokladem 
vzniku stabilní 

vlády je spolupráce 
Směru-SD a SNS. Všech šest 
dalších parlamentních stran 
ovšem vyjednávání s Ficovou 
stranou o vytvoření koalice 
odmítlo a Smer-SD spolu se 
SNS potřebnou většinu v Ná-
rodní radě nemají. /čtk/

Sulík si věří, chystá se 
na sestavení vlády

A161002365� inzerce

Strana 
obdivovatelů 

Tisova Slovenského 
státu sdružených v  

SNS
začíná být důležitou 

pro sestavení 
vlády.

Srbsko chce být vojensky neutrální, řekl Nikolić

Srbský prezident Tomislav Nikolić  dal při včerejším setkání 
se šéfem Kremlu Vladimirem Putinem najevo pochybnost, 
že by se Srbsko mohlo stát členem Severoatlantické aliance. 
Podle ruských agentur se v této souvislosti vyslovil pro 
vojenskou neutralitu své země. „Jde o vyváženou pozici, bez 
členství v nějakém vojenském svazku,“ prohlásil v Moskvě. 
NATO v roce 2008 Bělehradu nabídlo zahájení „intenzivního 
dialogu“, který je druhým stupněm k případnému členství. 
ale srbská vláda tehdy o „posílení spolupráce“ nežádala. 
 

V řadách IS slouží radikálové z padesátky zemí

Německo získalo seznam 22 tisíc údajných zahraničních 
bojovníků Islámského státu i s jejich telefonními čísly, 
jejich současnými i bývalými adresami a zkušenostmi 
s džihádem. Údaje jsou získané z dotazníků, které islamis-
té vyplňovali, či registračních formulářů vyhotovených 
po vstupu na území Sýrie. Radikálové na získaném výčtu 
pocházejí nejméně z 51 zemí.

V Řecku se nyní pohybuje bezmála 42 tisíc uprchlíků 

Nasazení plavidel NATO k monitorování aktivit pašeráků 
v Egejském moři zatím nevede k výraznému zmenšení 
proudu uprchlíků z Turecka do Řecka. Tvrdí to Úřad vy-
sokého komisaře OSN pro uprchlíky, podle nějž ve středu 
připlulo na řecké ostrovy v Egejském moři 3340 migrantů. 
Počet uprchlíků v Řecku tak ke čtvrtečnímu ránu stoupl 
na bezmála 42 tisíc lidí. /čtk/

Krátce



Autismus je civilizační 
nemoc jako rakovina
n Podáváte dítěti hračku a místo přijetí 
či zkoumání vypukne bez očividné 
příčiny v ohlušující jekot, při němž 
si dítě mne ruce tak intenzivně, až 
si je ošklivě rozškrábe. Pro rodiče 
malých autistů běžná zkušenost. Lucie 
Vaculíková s terapeuty z neziskové 
organizace AUT – Centrum „autíkům“ 
i jejich rodičům pomáhají, aby dokázali 
takové situace zvládnout, nepřišli 
o rozum a naopak nastoupili cestu 
k lepšímu životu. 

Daniel Novák

 Zažíváme epidemii 
autismu?
Autismu se především věnu-
je mnohem větší pozornost. 
V minulosti spousta dětí 
a dospělých propadla sítem, 
mohli například působit jen 
jako podivíni někde v ústra-
ní. Epidemii vývojových po-
ruch ale podle mne přivodil 
až současný způsob života. 
Děti s poruchou autistické-
ho spektra na nás apelují, 
abychom se na sebe podívali 

a začali žít jinak. Způsob, 
jakým obecně žijeme, má da-
leko k opravdovému zdraví.

 
 Autismus je tedy výraz 

společenských neduhů?
Dalo by se říct. Je to stejná 
civilizační nemoc u dětí jako 
rakovina u dospělých. Každá 
nemoc je výrazem toho, že 
něco nefunguje na osobní, 
rodinné i obecně lidské rovi-
ně. Je však zároveň šancí se 
na to něco podívat a změnit 
to. Podle mne může za čím 
dál větší počet postižených 

dětí to, že jsme v neustálém 
spěchu, chaosu, nežijeme 
přítomností, priority máme 
zaměřené na materiální svět 
a ten duchovní opomíjíme. 
Skrze naše nemocné děti 
dostáváme  zprávu 
a je jen na nás, zda ji uslyší-
me nebo budeme ve  stejném 
způsobu života tvrdošíjně 
pokračovat.

 
 Jaká je role činitelů typu 

genetiky, znečištěného 
životního prostředí nebo 
očkování?
Ty jsou sekundární, jsou 
to spouštěče. Nejsem proti 
medicíně a jejím metodám, 
není to ale moje parketa. Ří-
dím se zásadou: lékaře, kteří 
nemají celostní přístup k lé-
čení, vůbec nenavštěvovat. 
Doktor odstraní symptom, 
ne příčinu a ještě vás vyděsí. 
Problém se v takovém přípa-
dě po čase zase vrátí nebo se 
projeví jinak. Pilulka, ope-
race, vakcína může pomoci 
jen na chvíli. Opravdové 
uzdravení tkví v odstraňo-
vání našich emocionálních 
zranění, ze kterých většina 
potíží pramení. Nemoc nám 
něco ukazuje. Musíme se po-
dívat na to, co ukazuje a co 
se máme skrze ni naučit.

 Co ukazuje autismus?
Děti s autismem se rodí, aby 
nás upozornily, že nejsme 
vůbec u sebe, že nevnímáme 
krásu kolem sebe, detaily, 
jednoduchost, ale i celek se 
vším, co k němu patří. Děti 
s autismem nás zastavují 
a chtějí, abychom začali 
vnímat, byli opravdoví a lás-
kyplní. Ve chvíli, kdy nejsme, 
dítě s autismem do kontaktu 
nejde. A opačně. Proč se lidé 
brání chodit do kontaktu 
s dětmi s autismem? Protože 
se toho bojí. Děti obecně 
a děti s autismem ještě mno-
hem více vytahují všechno 
ven. Naše strachy, zranění, 
frustrace. My jsme s nimi 
konfrontovaní a to se nám 
nelíbí. Potenciál dětí s autis-
mem pro pravdu je obrovský. 
Nemají v sobě nic manipula-
tivního, prostě jenom jsou.

 
 Dokážete říci, co se 

v hlavě dítěte s autismem 
odehrává?
Můžeme jen spekulovat. 
Z medicínského hlediska 
víme, že senzorický systém 
dětí s vývojovou poruchou 
často nefunguje, jak má. 
Například někdo zazvoní na 
zvoneček a dítě, u kterého je 
narušená integrace senzo-
rického systému, to bude 
vnímat jako velmi silný a ve-
lice intenzivní zvuk. Přehltí 
jej a znemožní mu zdravě 
ho zpracovat. Místo tichého 
cinknutí slyší ohlušující ra-
chot. Když to pak dítě prožívá 
u řady vjemů, logicky se stáh-
ne a uzavře. Takové dítě může 
sedět v naprosto přátelském 
a milém prostředí a jeho 
nervový systém může signali-
zovat nejvyšší míru ohrožení. 
Například že je v agónii, že ho 
někdo upaluje nebo řeže na 
kusy. Pochopitelně pak bude 
podle toho i reagovat. Křičet, 
mlátit sebou o zem, ubližovat 
sobě nebo druhým.

 Dá se s tím něco dělat?
Důležitým prvkem jsou 
rodiče. Oni musí začít hojit 
sebe. Každé dítě pouze něco 
zrcadlí svému rodiči. Ně-
jakou nevědomou, nemoc-

nou část, kterou je potřeba 
uzdravit. Dalším bodem je 
láska, pravda a jistota. Je 
potřeba vytvořit prostředí 
a podmínky, ve kterém se 
může dítě i se svým limitem 
vyvíjet. Pomoci mu vytvá-
řet co nejzdravější spoje. 
Zákonitě musíme být sami 
zdraví nebo na svém zdraví 
pracovat a být k sobě upřím-
ní, abychom mohli vést naše 
děti ke zdraví. V případě sa-
motného ataku je důležité se 
na tu paniku a agonii dítěte 
nechytit a být pro něj v ten 
moment opěrným bodem. 
Jejich mozek vykazuje něco, 
co není pravda, nicméně 
pro ně je to realita. V jejich 
realitě opravdu zažívají 
strašné chvíle. V ten moment 
se aplikuje postup, který 
pomůže dítěti i dospělému 
danou situací projít. 

 Mohou dětem s autis-
mem pomoci léky?
Nejsem obecně pro léky 
na cokoli. Tělo a nervový 
systém mají obrovský poten-
ciál se hojit a léky tuto naši 
schopnost jen zabíjejí. Léky 
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 Nejsem proti 
hrazení služeb 
pojišťovnou nebo 
státem, jen to není 
moje cesta ani 
cesta AUT – Centra. 
Náš přístup by za 
takových podmínek 
nefungoval. 



jsou pro mne obhajitelné 
snad jen v případě, kdy jde 
o život. Paralelně by se ale 
měl nastavit plán opravdové-
ho hojení, aby se léky mohly 
co nejrychleji odstranit. Léky 
doopravdy neléčí, pouze od-
straní akutní bolest. Iluzorně 
si pak můžeme na nějakou 
dobu myslet, že je vše v po-
řádku. Dříve nebo později se 
nám to vrátí i s úroky. Mozek 
se potřebuje naučit fungovat 
i v rámci hendikepu. S léky 
ho otupíme a nedáme mu 
šanci k narovnání a nápravě.

  
 Čím narovnáváte a na-

pravujete?
Nepoužíváme žádné ška-
tulky a diagnózy, nejedeme 
podle testů, nepoužíváme 
jednu jedinou metodu. Vybí-
ráme si z různých přístupů 
prvky a strategie, které se 
hodí pro jednotlivé dítě 
a jeho rodinu. Vsázíme na 
celostní přístup. Zapojujeme 
klasické prvky například 
z aplikované behaviorální 
analýzy, logopedie, ergotera-
pie přes metodu rodinných 
konstelací, metody cesta 

nebo práce s energií. Veliký 
apel je u nás na lidskost, na 
lásku, na radost. Jsou ne-
smírně hojivé, ale současně 
je problém jejich účinek 
kvantifikovat. 

 Jak ale potom můžete 
sledovat efekt terapií?
Pro mne je důležité, že 
například rodiče vidí, jak se 
dítě mění, jak se naučilo ko-
munikovat o svých základ-
ních potřebách, začlenilo 
se, směje se. Sbíráme i data 
a vyhodnocujeme je, ale 

nestavíme na tom. Důležitěj-
ším měřítkem je pro nás to, 
že se dítě po třech měsících 
u nás naučí chodit na záchod 
nebo že začne zvládat pobyt 
ve škole. Okruh problémů se 
zmenšuje a zdraví posiluje.

 
 Lidé s autismem jsou 

často nahlíženi jako podi-
víni, ale současně géniové. 
Odpovídá to skutečnosti?
Jako jsou jednotlivci v běžné 
populaci geniální, průměrní 
a podprůměrní, tak je to 
i mezi lidmi s vývojovými 
poruchami. Geniální lidé 
s poruchou autistického 
spektra ale bývají pozoru-
hodní, proto se jim věnuje 
pozornost. Častým spo-
lečným prvkem autistů je 
nerovnoměrný vývoj. Jedna 
část mozku a dovednosti 
s ní spojené mohou být zcela 
podprůměrné. Další část 
mozku má naopak kapacitu 
nadprůměrnou. Tato dispro-
porce je pro mnohé fascinu-
jící. Jedním vysvětlením je, 
že během prenatálního vý-
voje se nějaká část přestala 
vyvíjet a jiná se snažila tento 

deficit kompenzovat. Pak 
jsou mezi námi lidé, kteří 
například nekomunikují, 
neumějí se o sebe postarat, 
ale hrají bravurně na nějaký 
nástroj nebo jsou matema-
tičtí géniové.

 Kdo vaši činnost finan-
cuje?
To je velké téma. V Česku 
převládá pohled, že v po-
máhající profesi se peníze 
neberou. Avšak vybudovat 
zařízení typu AUT – Centra 
obnáší spoustu investic. 
V českém pojetí byste je ale 
neměl šanci utáhnout. Jedině 
tak, že se upíšete ďáblovi. 
A to je přesně to, co nechci. 
Nechci být vázaná na niko-
ho, kdo by mě kontroloval 
jen z nějakého mocenského 
titulu, aniž by věděl, o čem to 
celé je. Do projektu jsem se 
pustila s tím, že mimo kvali-
tu a radost bude také dobře 
zaplacený. Myslím tím, že 
budeme mít hezké prostory, 
kvalitní pomůcky a terapeuti 
budou mít platy, se kterými 
jsou spokojení. Jinak si mys-
lím, že toho člověk do roka 

nechá nebo to dělá se zatnu-
tými zuby, a to není dobře. 
Peníze, které k nám plynou, 
jsou od klientů a třetina až 
polovina od sponzorů.

 
 Neznamená to ale pro 

hodně rodičů, že si terapie 
u vás nemohou dovolit?
Je to tak. Ale zájemců je tolik, 
že se na úvodní konzultaci 
čeká půl roku. Je nás teď 
něco přes dvacet, když 
počítám i externí spolu-
pracovníky, a pokryjeme 
okolo osmdesáti klientů na 
dlouhodobou a intenzivní 
péči plus nějaké krátkodobé 
spolupráce. Stále je to však 
miniprojekt. Kdybychom 
neměli peníze od sponzo-
rů, nemohli bychom vůbec 
fungovat. Dobří a vyškolení 
terapeuti, služby, nákup 
a výroba pomůcek, vytváření 
nových prostorů a jejich vy-
bavení, to je vše nákladné.

 Nebyl by pak řešením 
zmíněný „úpis ďáblovi“? Co 
je špatně na tom, když by 
například pojišťovny hradi-
ly terapie?
Nejsem proti hrazení služeb 
pojišťovnou nebo státem, jen 
to není moje cesta ani cesta 
AUT – Centra. Určitě postup-
ně vzniknou další centra, 
která budou hrazená a jejich 
služby pak budou pro další 
rodiny. Avšak pro nás to není. 
Je s tím spojené velké množ-
ství byrokracie. Už teď nedo-
káže jeden terapeut dělat víc 
než čtyři klienty denně po 
jeden a půl až dvou hodinách. 
Na terapiích hrazených z ve-
řejných peněz klient většinou 
nedostane víc než dvacet až 
třicet minut čistého času. Náš 
přístup by pak za takových 
podmínek nefungoval. 

www.e15.cz | 11 |

Vystudovala 
psychologii 
na San 
Diego State 
University 
v USA s praxí 
na University of California 
San Diego. Na londýnské 
King’s College absolvovala 
studium dětské psychologie. 
V San Diegu pak několik let 
pracovala v klinickém centru 
terapeutické péče o děti 
s autismem. Po návratu 
do Česka založila stejně 
zaměřenou neziskovou 
organizaci.

Lucie Vaculíková  
(34)

 Pilulka, operace, 
vakcína může 
pomoci jen na chvíli. 
Opravdové uzdravení 
tkví v odstraňování 
našich emocionálních 
zranění, ze kterých 
většina potíží 
pramení. 
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Doufám, že jsme se 
posunuli o krok vpřed  
k široké pravicové  
stabilní koalici,

řekl předseda strany Svoboda 
a Solidarita Richard Sulík
str. 9
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Mýtné karty 
jsou rozdané
V otázce výběru dálničního 
mýta je konečně jasněji. Tedy 
alespoň pokud jde o to, jaký 
politik v jakém dresu kope a za 
jakých podmínek chce vyhlásit 
jméno firmy, která bude vybí-
rat mýtné.

Z nočního zasedání kabinetu 
vyplynulo několik důležitých 
závěrů. Vláda krátkodobě 

odpískala veřejné a otevřené 
výběrové řízení na provozova-
tele výběru mýta. V protikladu 
ke svým usnesením řekla, že 
od příštího roku výběr mýta 
zadá „z ruky“, tedy přímo ur-
čité firmě, která „splní právní 
podmínky“. Když se vláda 
v takto velké zakázce rozhodne 
pro tak složitý manévr bez ten-
dru, vyhlašuje tím, že rezignuje 
na standardní zákonný rámec. 
Stručně řečeno, definitivně se 
rozhodla vydat cestou mimo-
řádných opatření spojených 
se soudními a jinými riziky na 
české i evropské úrovni.

Druhým výsledkem zasedá-
ní kabinetu bylo, že premiér 
Sobotka se stal hlavním 
hybatelem celé mýtné kauzy. 

Výkonný výbor, který si vláda 
zřídila jako poradní orgán ve 
věci mýta, byl odstaven. Těmi, 
kdo ve vládě určovali agendu 
a řešení, byli dva muži: premiér 
Sobotka a ministr dopravy 
Ťok.

Sobotka dnes přistupuje 
k patáliím s výběrem mýta ve 
dvou rovinách. Jednak cítí, že 
jeho koaliční partner v rezortu 
dopravy příliš nevítězí, takže 
se snaží Ťokovi všelijak dál 
komplikovat situaci, kterou 
ministr úplně nezvládl. A jed-
nak si vybral jiný dres. Dan 
Ťok vcelku rozumně tvrdí, že 
jedinou reálnou možností pro 
výběr mýta je v příštím roce 
v Česku nepříliš populární 
Kapsch. Nyní se však ukázalo, 

že premiér Sobotka má opačný 
názor. Přesněji řečeno on 
a jeho byznysové okolí prosa-
zují konkurenční firmu Sky 
Toll, která má na starost mýto 
na Slovensku.

Ťok chtěl původně vypsat 
standardní výběrové řízení 
až v roce 2018. Premiér však 
rozhodl, že se to stane už 
v příštím roce tak, aby o celé 
věci rozhodla ještě jeho vláda. 
Připomíná to další problém, 
který má vláda na stole – 
podporu v regionální dopravě. 
Namísto vpuštění více soukro-
mých subjektů do otevřené 
soutěže se má zakonzervovat 
dnešní stav zabíjející konku-
renční prostředí. I o tom chce 
Sobotka a spol. rozhodnout na 

dalších deset patnáct let, aniž 
by dospěli k nějaké širší shodě 
ve vládě. 

Zvláštní je v celé věci postoj 
Andreje Babiše. Snad z ne-
dostatku kapacity se do celé 
debaty nevměšuje. Představa 
jeho pravé ruky Jaroslava 
Faltýnka byla vytvořit posla-
necko-expertní komisi, která 
přijme sérii zákonů a připraví 
přijatelné právní řešení. I tato 
koncepce teď vzala za své. 
Tím, kdo ji shodil ze stolu, byl 
sám premiér Sobotka. Svou 
ofenzivou dal jasně najevo, že 
rozhodovat bude exekutiva 
a případné právní spory ohled-
ně zakázky už musí dořešit 
příští vláda. 
Autor je komentátorem týdeníku Reflex

Komentář

Bohumil Pečinka



Dopravní telematická zařízení zvyšují  
bezpečnost a plynulost provozu v Praze
Hustota dopravy 
v Praze je nejvyšší 
v České republice. 
Každý den se v cent-
rální části metropole 
pohybuje kolem  
550 tisíc vozů, ve vněj-
ší části ještě o 100 tisíc 
více. Nejvytíženější 
křižovatky, jako např. 
Poděbradská – Kbelská, 
registrují až 70 tisíc 
vozů denně. Řešením 
mohou být dopravně 
telematické systémy, 
které spojují nejno-
vější IT technologie 
s dopravním inženýr-
stvím.

autor: TSK

Co to přináší řidičům? Tak-
zvaná dopravní telematika 
stále více používá spojení 
světelné signalizace, nadřa-
zených dopravních ústře-
den a nejrůznějších prvků 
dohledového, varovného 
a informačního systému, 
tak aby řidič mohl projet 
bezpečně a plynule i po 
nejrušnějších komunikacích 
metropole. Jak se neustále 
vyvíjí technika, mění se 
i nároky na data a informa-
ce, které operátoři dopravy, 
policie, záchranáři i účast-
níci silničního provozu kaž-
dým dnem využívají. Jedná 
se o detekci specifických 
informací, kvalitu obrazu 
z kamer, informaci o škod-
livinách nebo počet vozidel 
a průjezdnost komunikace. 
„Je proto nezbytné při-
způsobovat, obnovovat 
a doplňovat či, řečeno 
počítačovou terminologií, 
„upgradovat“ dopravně te-
lematické systémy,“ uvedl 
Ladislav Pivec, ředitel TSK. 
 
„Praha se již léta snaží 
přinášet, prostřednictvím 
Technické správy komuni-
kací hl. m. Prahy, podrobné 
informace o dopravě na 
území hlavního města, 
které slouží zejména 

k bezpečnému a plynulému 
provozu a dalšímu pláno-
vání rozvoje dopravy.  
Za tímto účelem jsme inici-
ovali projekt Intenzifikace 
nasazení telematických 
zařízení ke zvýšení bezpeč-
nosti a plynulosti dopravy 
v hl. m. Praze, spolufi-
nancovaný z Operačního 
programu Doprava, jehož 
cílem bylo snížit negativ-
ní vlivy velkých objemů 
silniční dopravy pomocí 
rozšíření dopravně telema-
tických systémů,“ dodal 
Petr Dolínek, náměstek 
primátorky hl. m. Prahy 

a radní pro dopravu  
a evropské fondy.
TSK modernizovala v rám-
ci výše uvedeného projektu 
několik oblastí systému 
pražské dopravy.
 
Modifikace křižovatek 
řízených světelným 
signalizačním zařízení 
(SSZ) za účelem zvýšení 
bezpečnosti dopravy 
Oblast navazuje na někte-
ré dřívější projekty TSK. 
V rámci ní bylo doplně-
no funkcí stmívání 160 
světelných signalizačních 
zařízení. Intenzita světla 
signalizace, tedy dobrá 
viditelnost za různých 
klimatických podmínek 

a v různou denní dobu, 
je zásadní pro bezpečnost 
dopravy. Schopnost dál-
kového dohledu ke kont-
role dopravní situace nebo 
trestné činnosti posílilo 
také 65 kamerových systé-
mů s videodetekcí, která 
zefektivňuje dynamické 
řízení SSZ.
 
Doplnění a úprava infra-
struktury SSZ a přenosu 
dopravních dat
Tato oblast se zabývá 
posilováním telematických 
prvků u křižovatek se 
světelným signalizačním 

zařízením (SSZ) jako jsou 
např. kamery, detektory, 
atd. Toto posílení si vyžá-
dalo výstavbu optických 
datových přístupových tras 
ve stanicích metra, ve kte-
rých propojení mezi míst-
nostmi optických zařízení 
s venkovními křižovatkami 
dosud chybělo. Optické 
kabely tak propojily 42 řídí-
cích ústředen, z toho 10 na 
trase metra A, 19 na trase B 
a 13 na trase C. Infrastruk-
tura odlehlých světelných 
křižovatek, které jsou 
mimo dosah optických 
a metalických kabelových 
datových spojení, byla do-
plněna standardizovanými 
bezdrátovými sítěmi. 

Vyšší počet připojovacích 
bodů a zkapacitnění datové 
sítě umožnilo doplnění 
signalizačních zařízení do-
hledovými kamerami nebo 
moderními prvky sběru 
dopravních informací. 
 
Modernizace  
technologického zaříze-
ní v tunelu Těšnov
360 m dlouhý tunel Těšnov 
patří v Praze k nejstarším, 
a tak velmi pomohla jeho 
modernizace. Konkrétně 
osvětlení LED technologií, 
vodící osvětlení pro lepší 
orientaci řidičů, optická síť 

i kamerový systém s vi-
deodetekcí, ale také měření 
proudění vzduchu a škodli-
vin jako CO a NOx a zvýše-
ná požární bezpečnost.
 
Doplnění sběru doprav-
ních informací pro  
řízení dopravy
Doplnění sběru a zpracová-
ní dopravně inženýrských 
dat zajišťuje 78 nových 
inteligentních otočných 
kamer vybavených podle 
potřeby doplňkovými 
senzory (bluetooth, rada-
rový detektor apod.). Tyto 
kamery umožňují 24 hodin 
denně kvalitní operátorský 
dohled - detekují kolony, 
stojící vozidla, neprůjezdné 

křižovatky a umí i sčítat 
vozidla, klasifikovat je, 
měřit rychlost a intenzitu 
dopravního proudu nebo 
počítat dojezdovou dobu. 
Kamery byly instalovány 
v těchto lokalitách: Barran-
dovský most – Pražský 
okruh, Českobrodská, 
Kutnohorská, Svatovítská 
– Podbabská, Vídeňská, 
Chlumecká a Evropská.
 
Modifikace režimu řízení 
SSZ z nadřízené úrovně 
včetně doplnění  
preference MHD
Zapojování většího množ-
ství technických zařízení 
a jejich propojování vytváří 
vyšší požadavky na zpra-
cování dat a jejich využití 
k řízení dopravy. Základem 
jsou expertní systémy na 
úrovni umělé inteligen-
ce a rovněž vyšší míra 
automatizace křižovatek 
řízených SSZ a s preferencí 
MHD. Z celkového počtu 
více než 630 křižovatek 
je touto funkcí vybavena 
zhruba polovina. ■

▲ Radiové komunikační        
      zařízení RSU  
      s GPS a anténou 
      (foto TSK)

▲ Videodetekce se stmíváním jasu (foto TSK) 

(komerční prezentace)



| 14 | KULTURA

Minirecenze

film

Deník komorné

(Režie:  
Benoît Jacquot)
Slavný román 
o ambiciózní 
služebné dostal 
svou třetí, nejex-
plicitnější, avšak 
i nejméně slavnou 
adaptaci, která za 
rok od své premiéry na Berlinale velkou díru do 
filmového světa neudělala. Čím dál hvězdnější 
Léa Seydouxová je skvěle obsazena jako drzá 
kráska, její nesympatická sebestředná hrdinka 
po svém čelící nesympatickým zaměstnava-
telům, ale ani tak nezanechá hluboký dojem. 
Její klíčová fascinace antisemitským macho 
kolegou v podání Vincenta Lindona není uvěři-
telně předestřena, její chování zpochybňuje, že 
by si v roce 1900 udržela jakoukoli práci. Film 
snímaný záměrně anachronicky jako snímky 
z doby Buñuelovy adaptace má k tomu pro-
blém s tónem nejistě oscilujícím mezi krutou 
komedií mravů plnou karikatur a romantickým 
dramatem.

Iva Přivřelová

blu-ray

Pan

(Vydavatel: Magic 
Box)
Loňský filmový 
rok vynesl studiím 
řadu komerčních 
rekordů i spoustu 
proher. Bohužel 
mezi ty druhé se 
zařadila nová ver-
ze mýtu o Peteru 
Panovi, kterou 
pro Warner Bros. 
natočil Joe Wright. Jako většina jeho snímků je 
i Pan nesmírně muzikální, občas je příjemně 
ulítlý (zpěv hitu Nirvany It Smells Like Teen 
Spirit) a při vší modernitě také sympaticky 
archaický. Škoda že to byl takový propadák. 
Alespoň se znovu potvrdilo, jak konzervativní 
diváci jsou – když tam nejsou áčkové hvězdy 
a nejde o komiksovou adaptaci, nebude to 
vydělávat. Hollywood to chápe, ale o to sympa-
tičtější je, že se stále snaží hledat nové (i třeba 
staronové) cesty. Snad budoucnost docení tento 
pěkný film.

Stanislav Šulc

n Román o Růženě 
Vackové je příběhem 
jedné z mnoha, jež zažily 
represe komunistického 
režimu. Přežila a svým 
životem i zápisky podala 
svědectví o otřesných 
zločinech komunismu.

Zuzana Dorogiová

Především českým exulantům 
se ve své rozhlasové profesi 
věnuje Milena Štráfeldová. 
Ve svém nejnovějším románu 
Trestankyně však představuje 
osud Růženy Vackové, která 
v české kotlině zůstala, byť ji to 
stálo mnoho sil.

Autorka začíná vyprávěním 
o Růženině dětství v rodící se 
první republice. S dospíváním 
a studii roste její uvědomování 
politického a společenského 
života. Od prvních kapitol knihy 
se projevuje, jak sugestivně 
je napsaná a koncipovaná. 
Štráfeldová do textu mezi téměř 
prvorepublikovou selanku náhle 
vloží několik souvětí naznačují-
cích další děj. „Tak proč jednou 
z Blaženy bude tamto. A rodí se 
další a další. Nikdo je nespočítá. 
Byli tu vždycky? A vždycky bu-
dou? Proč?“ Až o mnoho stran 
později čtenář naplno pochopí 
význam těchto vět. Přesto již 
z pouhých náznaků mrazí.

Příběh pokračuje růstem na-
cionalismu, nástupem nacismu 

Kruté 20. století mělo 
silné hrdinky. Třeba 
Růženu Vackovou

Tipy
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gone, baby, gone

Celovečerní režijní 
debut Bena Afflecka 
je skvělou temnou 
kriminálkou.

Milena Štráfeldová: Trestankyně

Nakladatelství: Mladá fronta, 2016
Hodnocení: 100 %

a samozřejmě válkou, během 
níž se Růžena zapojí do odboje, 
ale také přijde o bratra i švagra. 
Sama Růžena je nacisty vězněna 
dva roky. Po válce dál přednáší 
na univerzitě, zapojuje se do 
činnosti katolických kroužků. 
Mezitím se knihou stejně jako 
v realitě plíživě vine zprvu 
nenápadné rozpínání komunis-
tů. „Nacistické zlo sice končí, 
nahradí je však jiné, ještě zákeř-
nější. Stalin místo Hitlera.“

Důležitější je však popsání 
obyčejných lidí a také lůzy, která 
zosobňuje to nejhorší, co si jen 
lze představit. „Komunisté jako 
nikdo jiný dokázali pracovat 
s tím nejhorším, co máme 
v povaze. Plebejské rovnostář-
ství, podprahovou závistivost 
a averzi vůči každému, kdo nás 
převýší byť jen o píď. Nabubřelé 
sebeoslavování, které pramení 
z komplexu méněcennosti a ne-
snese tak srovnání se světem.“ 
A v okamžiku, kdy se dostal 
k moci Gottwald, začal být pod-
statou všeho kult nenávisti.

Růžena Vacková byla v jed-
nom z monstrprocesů padesá-
tých let odsouzena na 22 let. Ani 
zde však nepřestává kultivovat 
okolí a přednáší spoluvězenky-
ním. Když v roce 1967 byla po 
více než 15 letech propuštěna, 
znovu pořádá diskuzní kroužky 
a věří v mravnost: „Jsou určité 
nepřekročitelné mravní impera-
tivy, bez jejichž dodržování ztrá-
címe svou lidskou podstatu.“

Růženě zesnulé v roce 1982 
o deset let později Václav Havel 
udělil in memoriam Řád  
T. G. Masaryka. Přesto o ní 
bylo známo jen velmi málo. Je 
zásluhou Mileny Štráfeldové, že 
věnovala této fascinující osobě 
tolik času a péče a představuje ji 
současným čtenářům. Lidé jako 
ona by se měli připomínat, učit 
o nich ve školách a nezapome-
nout na ně. Aby se cosi plíživého 
znovu nezačalo hlásit o slovo.

Do DeTAiLU. Milena Štráfeldová věnovala rešerším příběhu Růženy Vac-
kové nesmírnou péči. Výsledek přesvědčí, že to byla správná volba.
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Juraj Herz připravuje hru na Jezerce

Filmový režisér Juraj Herz se vrací do 
pražského Divadla na Jezerce s mrazivou 
francouzskou komedií Alaina Kriefa Dě-
dicové. Do hlavní role obsadil Miroslava 
Etzlera, premiéra se uskuteční 17. března. 
Na filmovém kontě Herze jsou například 
snímky Petrolejové lampy, Holky z porce-
lánu, Spalovač mrtvol a Upír z Feratu.

unikátní řevnické divadlo oslaví 100. narozeniny

Lesní divadlo v Řevnicích u Prahy, které je domovskou scé-
nou místních ochotníků a v posledních letech také folkové-
ho festivalu Porta, si v červnu připomene 100 let od svého 
založení. Diváci zhlédnou mimo jiné představení Divadla 
Na Zábradlí a inscenaci pro děti v podání Divadla Minor.

Noc na Karlštejně připomene Karla iV.

Jeden z nejznámějších českých muzikálů, Noc na Karlštej-
ně, bude po 45 letech znovu uveden jako letní představení 
na nádvoří hradu Karlštejn. Stane se tak při příležitosti 
oslav 700. výročí narození císaře Karla IV.)

brno ukazuje Velčovského nevšední design

Design spolu s provokativní a osobitou módou zaplnil 
výstavní prostory Uměleckoprůmyslového muzea v Brně. 
K vidění je expozice z díla Maxima Velčovského. /čtk, sul/

Krátce

n Akci pořádá distri-
buce Kosmas a účast-
ní se jí většina velkých 
nakladatelských 
domů.

Již na příští týden připadá jar-
ní část akce Knižní distribuce 
Kosmas Velký knižní čtvrtek. 
Nabídka tentokrát zahrnuje 
deset zahraničních novinek 
od autorů, jako jsou mimo 
jiné Kate Atkinsonová, Paula 
McLainová, Robert Littell, Ben 
Aaronovitch, Simon Mawer či 
Abnousse Shalmaniová. Čtyři 
tituly dodají tuzemští autoři 
zvučných jmen, jako je Micha-
el Žantovský, Alice Horáčková, 
Petra Dvořáková a Aleš Palán. 
„Rád bych pozval příznivce 
kvalitní literatury jak do knih-

kupectví, tak i na naše akce 
do knihoven. Za dobu trvání 
Velkého knižního čtvrtku se 
z těchto setkání staly stálice, 
které si našly své pra-
videlné návštěv-
níky,“ říká za 
pořadatele 
Ctirad 
Fuchs. Vět-
šina knih 
stejně jako 
v předcho-
zích letech 
vychází také 
v elektronické 
podobě.

Oproti předcho-
zím ročníkům akce nabízí 
více non- 
-fiction knih. K těm nejvýraz-
nějším patří Stopy v oblacích 
(nakladatelství Mladá fronta) 
od Richarda Askwithe, který 
proměnil žánr knih o běhání.

„Vlastně se dá říci, že letoš-
ní jarní Velký knižní čtvrtek 
již odstartoval. Tento týden 
ho pomyslně zahájila svou 

návštěvou České republiky 
íránsko-francouz-

ská spisovatelka 
Abnousse Shal-

maniová, jejíž 
autobiografický 
román Chomej-
ní, Sade a já je 
také součástí 

jarní nabídky,“ 
dodal Fuchs.
Akce nazvaná 

Velký knižní čtvrtek 
se v Česku koná od roku 

2011 po vzoru podobné kam-
paně, která vznikla ve Velké 
Británii. V posledních letech 
probíhá dvakrát ročně, vždy 
na jaře a na podzim. Letošní 
podzim přinese jubilejní 
desátý knižní čtvrtek. /lum/

Velký knižní čtvrtek 
uvede 14 hitů jara

Akce na podporu

knižní  
kultury

se v České republice 
koná po vzoru britské 

kampaně.

a161001998� inzerce
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uměNí

UMPRUM Attack  
jde do finále

Diváci mohou v pražském 
Veletržním Paláci o víkendu 
naposledy zhlédnout výroční 
výstavu pražské UMPRUM, 
která představuje výběr stu-
dentských prací z předchozí-
ho školního roku. Prostřed-
nictvím komentářů odborné 
veřejnosti se pokouší přinést 
i kritický pohled na proble-
matiku uměleckého školství 
či samotné instituce. 

SPORT

Za skokany na lyžích 
do Harrachova

V areálu skokanských 
můstků u Skicentra v Har-
rachově se dnes a v sobotu 
konají největší mezinárodní 
závody ve skoku na lyžích 
v Česku v následující sezoně. 
Pořadatelé očekávají osm 
desítek startujících ze všech 
skokanských zemí. Poprvé 
se v Harrachově na meziná-
rodních závodech představí 
také ženy. 

vElETRh

Infotour a cyklistika  
aneb S kým a kam vyrazit

Návštěvníci všech generací 
se mohou v Kongresovém 
centru Aldis Hradec Králové 
dnes a v sobotu seznámit 
s nabídkou cestovních 
kanceláří, lázní, hotelů nebo 
sportovních areálů. Umožní 
jim to sedmnáctý ročník 
veletrhu Infotour a cyklis-
tika, největší akce svého 
druhu v Královéhradeckém 
a Pardubickém kraji.

výSTAvA

Za stovkami modelů  
na olomoucké výstaviště

Výstava modelů a sběratel-
ství potěší návštěvníky ukáz-
kami historických bitevních  
lodí, letadel, vozidel, bojové 
techniky, zbraní i želez-
ničních modelů. Milovníci 
modelů všech generací 
se na olomouckém výstavišti 
mohou celý víkend těšit také 
ze zajímavostí, k nimž patří 
kovové modely z ryze české 
stavebnice Merkur.

huDBA 

Australský kytarový mág 
ve dvou představeních

V pražském Rudolfinu 
vystoupí v neděli australský 
kytarista Tommy Emmanuel, 
a to hned dvakrát. Nejprve 
na samostatném matiné 
s programem ze svého ny-
nějšího turné s příznačným 
názvem It’s Never Too Late. 
Poté na společném koncer-
tu se Stanislavem Barkem 
ku příležitosti jejich šedesá-
tých narozenin. /čtk/
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SESTRy. Tokijská 
věž čnící v parku 
Šiba mezi mrako-
drapy hlavního 
japonského města 
se nápadně podobá 
své pařížské sestře, 
kterou se japonští 
architekti inspirova-
li. Oproti Eiffelově 
věži je tokijský kolos 
měřící 332,6 metru 
o 8,6 metru vyšší. 
Také věkový rozdíl 
je cítit. Tokijská 
dominanta byla 
dokončena v roce 
1957, ve srovnání se 
Starou dámou, jak 
také Eiffelově věži 
říkají Pařížané, je 
o 68 let mladší.
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